
Неотдавна в Дубай се 
проведе поредната конференция 
на страните от Рамковата 
конвенция на ООН (СОР 28) 
по опазване на климата. На 
високия форум бе отдадено 
заслужено внимание на 
успехите, постигнати от Китай 
в тази изключително важна 
сфера. Изтъкнато бе, че за 
последните поредни 14 години 
ежегодно инсталираният 
капацитет на вятърна енергия 
в Китай е на първо място в 
света, а това представлява 
повече от 50 процента от 
глобалния обем. Според 
официални статистически 
данни почти половината от 
инсталирания фотоволтаичен 
капацитет за производство на 
електроенергия, половината 
превозни средства с нови 
енергийни източници и една 
четвърт от новите зелени площи 
в света се намират в Китай.

Тези няколко данни 
убедително показват, че нов 
социалистически Китай има 
ключова и първостепенна роля 
в прилагането и изпълнението 
на Парижкото споразумение, 
като системно полага усилия 
за постигане на устойчиви 
резултати в дългосрочен план. 
Очевидно, Пекин е превърнал 
дейността в това направление 
в национална стратегия. И 
още един факт: през миналата 
година емисиите на въглероден 
двуокис в страната отчитат 
голям спад с над 51% спрямо 
нивото от 2005 г.

Същевременно КНР 
полага грижи за управление 
на климата в страните от 
Юга, а и от останалите части 
на планетата. До юни тази 
година Китай е подписал 46 
споразумения с 39 развиващи 
се страни за обща работа 
в сферата на климата, като 
работи активно и с ред други 
държави. Наистина мащабни 
резултати!

Петър Герасимов

С грижа за Китай 
и за света
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2Китай и ЕС трябва 
да изграждат 
взаимноизгодно 
партньорство
Китайският председател Си 
Дзинпин се срещна в Пекин с 
председателя на Европейския 
съвет Шарл Мишел и председателя 
на Европейската комисия Урсула 
фон дер Лайен. 

Китай – Виетнам: По пътя 
към трайно приятелство
По покана на виетнамската 
страна китайският лидер 
Си Дзинпин бе на държавно 
посещение във Виетнам, което бе 
насочено към консолидиране на 
политическото довериете между 
двете страни и насърчаване 
взаимноизгодното сътрудничество.

I I

Шънджън и китайската 
икономическа реформа

Зимните атракции  
в Северен Китай13

I стр. 8 – 9

Развитието на 
изкуствения интелект 
работи и за добри 
обществени каузи

5
Всеобхватно развитие  
на китайските бързи железници  
в началото на 21-ви век
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Китай и ЕС трябва да 
изграждат взаимноизгодно 
партньорство

П
реди дни китай- 
ският председа- 
тел Си Дзинпин 
се срещна в Пе- 
кин с председа-
теля на Европей-

ския съвет Шарл Мишел и 
председателя на Европей-
ската комисия Урсула фон 
дер Лайен, които са на офи-
циално посещение за учас-
тие в 24-ата среща на вър-
ха между Китай и ЕС. 

Си Дзинпин посочи, че 
светът днес претърпява дъл-
боки промени, невиждани 
от векове. Като двете основ-
ни сили, насърчаващи му-
лтилатерализма, двата ос-
новни пазара, подкрепящи 
глобализацията, и двете го-
леми цивилизации, подкре-
пящи разнообразието, от-
ношенията между Китай 
и ЕС са свързани със све-
товния мир, стабилност и 
просперитет. Китай и ЕС 
носят отговорността съв-
местно да осигурят пове-
че стабилност на света, да 

дадат повече тласък за раз-
витие и да предоставят по-
вече насоки и подкрепа за 
глобалното управление.

Тази година се навърш-
ват 20 години от установя-
ването на всеобхватно стра-
тегическо партньорство 
между Китай и ЕС. Двете 
страни трябва да продъл-
жат да изграждат взаимно-
изгодно партньорство, не-
прекъснато да повишават 

политическото взаимно до-
верие, да изграждат страте-
гически консенсус, да пре-
махват всички видове на-
меса, да укрепват диалога и 
сътрудничеството и да са в 
полза на народите си. „Тряб-
ва заедно да отговорим на 
глобалните предизвикател-
ства и да работим заедно за 
насърчаване на световната 
стабилност и просперитет“, 
каза Си Дзинпин.

новини

рхеолози откри-
ха находище на 
праисторическо  
оризово поле, 
което е датирано 
от 5300 до 5500 го- 

дини преди нашата ера. 
Оризището се намира в из-
точнокитайската провин-
ция Джъдзян, съобщава 
Синхуа. 

Находката е с площ 
от около 1000 квадратни 
метра, древното оризище 
е открито в централната 
обитаема зона на неолит-
ната култура Хъмуду, до-
бавиха от Общинската из-
следователска академия за 
управление на културното 
наследство в Нинбо. 

По време на разкопки-
те са намерени три хълма 
с девет полета за засява-
не на продукцията, остан-
ки от ориз и плевели. На 

мястото е разкрит и ров за 
напояване и дренаж, заед-
но с път, който се смята, 
че е свързвал околните жи-
лища с оризището. 

Всички тези нови от-
крития разкриват повече 
за цялостната система на 
оризовите полета от мина-
лото. Находката дава по- 
подробна информация за 
селскостопанския режим 
за засаждане на ориз в 
местната равнинна зона, 
добавят от изследовател-
ската академия. 

Културата хъмуду при-
надлежи към праистори-
ческото общество, което е 
живяло по долното течение 
на река Яндзъ в град Хъму-
ду, близо Нинбо. Хъмуду 
са известни с оризовата 
си агрикултура и уникал-
на архитектура при строе- 
жа на „сгради на кокили“.

Открито е оризище  
на 5300 години  
в Източен Китай

А

град Саня от 
16 до 22 декем-
ври ще се про-
веде 5-ият меж-
дународен фил-
мов фестивал 

на остров Хайнан, стана 
ясно от проведена прес-
конференция. Фестивалът 
е съвместна продукция на 
Китайската медийна група 
и провинция Хайнан.

По време на фестивала 
ще се осъществят редица 

мероприятия като връчва-
нето на наградите „Златен 
кокос“, премиерно излъч-
ване на филми, форуми, 
семинари, карнавал и за-
ключителната церемония 
по награждаването.

Общо 4018 филма от 109 
страни и райони в света 
кандидатстваха за учас-
тие във фестивала. Част 
от тях ще се конкурират 
за десетте наглади „Златен  
кокос“.

5-ият международен 
филмов фестивал  
на Хайнан

В

Н

Н

а 7 декември на 
редовната прес-
конференция го-
ворителят на ки-
тайското Минис-
терство на тър-

говията Хъ Ядун заяви, че 
ограниченията за износ на 
полупроводници и високи 
технологии от страна на 
САЩ срещу Китай няма 
да попречат на китайското 
развитие. С тези действия 
американските предприя-
тия могат само да загубят 
китайския пазар, наруша-
вайки своите интереси. Ки-
тай ще следи отблизо про-
мените и влиянието на аме-
риканските мерки и твърдо 
ще защитава своите права.

а 8 декември Съ-
ветът за сигур-
ност на ООН гла- 
сува по връчена-
та от Обединени 
арабски емирства  

проекторезолюция за неза-
бавно прилагане на хумани-
тарно прекратяване на огъ-
ня в ивицата Газа. 

Сред 15-те страни – член-
ки на Съвета за сигурност, 
13 гласуваха „за“, Велико- 

Ограничителните мерки няма 
да попречат на Китай

Вето на САЩ по проекторезолюция 
на ООН за конфликта в Газа

Хъ Ядун добави, че САЩ 
трябва да уважават пазар-
ните принципи, да спаз-
ват правилата на СТО, да 

коригират дискриминацион-
ните субсидии и да създадат 
справедлива и недискрими-
национна бизнес среда.

британия се въздържа, а 
САЩ наложиха вето, като 
страна – постоянна членка 
на Съвета за сигурност, и 
проекторезолюцията не бе 
приета. 

По време на дискусиите 
на Съвета за сигурност за-
местник постоянният пред-
ставител на САЩ в ООН 
Робърт Ууд заяви, че САЩ 
„не подкрепят“ прекратява-
нето на огъня в момента.

Поредното произраелско 
вето на САЩ във връзка с 
кървавия конфликт в Газа 
има два преки негативни 
резултата. Първият – пови-
шаване на международна-
та непопулярност на Щати-
те по отношение на безре-
зервната и безкритична по-
мощ на Тел Авив и второ 
още по-голям риск за меж-
дународния имидж на са-
мия Израел.
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元首外交·心相近 ｜ “同志加兄弟”：中越友谊历久弥新
中国和越南建立全面

战略合作伙伴关系15年以
来，两国人文领域交流日
益深化，民心的距离不断
拉近。

中越两国山水相连、文
化相近，彼此人文交流存
在天然的便利条件。根据
《西游记》《三国演义》
《水浒传》《红楼梦》等
中国四大名著改编的电视
剧在越南广泛传播。今年
26岁的胡志明市国家大学
下属人文社会科学大学研
究生阮琼梅对记者说：“
我是河内人，小时候每到
暑假我都会守在电视机前
看《西游记》。神通广大
的孙悟空、倾国倾城的女
儿国国王，都是我特别喜
欢的角色。现在如果你去
河内老城区的话，还经常
能看到有美猴王的表演，
吸引不少人驻足。”

当下，越南年轻人比较
爱看的中国电视剧以古装
类和都市言情类为主。河
内戏剧电影大学导演系
学生阮明英告诉记者：“中
国电视剧编剧不错、制作
精良，像《花千骨》《三生
三世十里桃花》等作品我
们都非常爱看。我明年即
将毕业，中国电视剧为我
完成毕业设计提供了很多
启发。”

音乐作品也是连接中
越 民 众的精神纽带。如
今，在 越 南大 街小 巷 频
频能听到《错位时空》《
白月光与朱 砂痣》等 在
抖音平台上非常流行的
歌曲，不少越南年轻人在
听到这些音乐时还会跟
唱。同时，像《See tinh》
《Body Shaming》等越
南网络流行歌曲近两年也
在中国迅速走红，越南歌
手芝芙也因参加中国综艺
《乘风2023》颇受中国
观众的喜爱。

今 年以 来，中越 两国
人员往来持续升温。今年
3月15日，在越南谅山省
的友谊国际口岸，头顶斗
笠、身穿越南传统奥黛的

个月与中国广西壮族自治
区广播电视局等单位合
作举办了“同唱一首歌”中
国-东盟青年影视歌会，吸
引约400人参与。该院还
与广西师范大学出版社
集团合建独秀书房越南
河内大学孔院店，为当地
学生了解中国文化提供阅
读空间。

越南赴华留学生的规
模逐年增加，为更多越南
青年直 观了解中国历史
和文化创造机会。国家留
学基金委员会的数据显
示，2022-2023学年共有
超过2.3万名越南学生来
华学习，双方教育合作相
互帮助、相互成就。

去 年，中方 宣 布未 来
5 年向越 方 提 供 不少 于
1000个中国政府奖学金
名额，以及不少于1000个
国际中文教师奖学金名
额，帮助越方培养高水平
人才和国际中文教师，这
将为中越两国的教育合作
起到极大促进作用。

河内国家大学下属外
国语大学中国语言文化系
讲师阮氏红仁表示，当前
越中人文领域的合作大
有可为，相信双方未来将
进一步促 进人文交流，
继续夯实越中友好的社
会基础。

全国高铁营业里程达4.37万公里

首届旅游业妇女发展大会聚焦“
她力量”新华社北京12月11日电。记

者从中国国家铁路集团有限公
司了解到，今年前11月，全国铁
路固定资产投资完成6 4 07亿
元，同比增长7.4%，截至2023
年11月30日，全国铁路营业里
程 超15 . 5 5万公里，其中高铁
4.37万公里。

国铁集团相关部门负责人介
绍，11月以来，国铁集团统筹建
设资源，加强施工组织，强化安
全质量控制，科学有序推进铁
路建设，一批新线陆续建成投
产。济南至郑州高铁全线贯通
运营，丽江至香格里拉铁路、川
青铁路青白江东至镇江关段建
成通车，西部铁路建设跑出“加
速度”。天津至北京大兴国际机
场铁路、南昌至景德镇至黄山高

铁、成都至自贡至宜宾高铁、汕
头至汕尾高铁汕头南至汕尾段、
龙岩至龙川高铁龙岩至武平段
等在建项目取得重要进展，进入
开通倒计时阶段。同时，铁路部
门加快推动重点项目前期工作，
延安至榆林高铁、黄桶至百色铁
路开工建设。

这位负责人表示，铁路建设投
资保持高位运行，对国民经济回
升向好具有明显的拉动作用。下
一步，国铁集团将坚持主动服务
国家重大战略，加快构建现代化
铁路基础设施体系，突出提升路
网整体功能和效益，高质量推进
铁路规划建设，充分发挥铁路建
设投资带动作用，确保全面完成
年度国家铁路投资任务，为经济
社会高质量发展注入新动能。

12月9日，由中国旅游协会妇
女旅游委员会、攀枝花市文化广
播电视和旅游局、米易县政府主
办的首届旅游业妇女发展大会在
四川省攀枝花市米易县举办。

本届大会以“‘她力量’——美好
生活 花样绽放”为主题，旨在凝
聚巾帼之力、汇集巾帼之智，搭建
起共议旅游业女性创新创业发
展、共聚乡村振兴巾帼力量、共
促文旅深度融合的女性及亲子旅
游市场发展、共推旅游业女性榜
样的国家级平台。

大会设“巾帼大讲堂”主题演
讲、嘉宾对话、案例分享等环节。
在“巾帼大讲堂”主题演讲环节，有
关专家学者围绕“市场变化中看

文旅新发展”“2023文旅消费现象
及趋势借鉴”“讲好中国故事的‘她
力量’”“‘她消费’——新时代女性
旅游消费需求和行为特征研究”“
文旅融合中的女性视角”等主题
发表演讲。会上，有关单位签署妇
女旅游发展合作框架协议，发布“
跟党奋进新征程 巾帼建功新时
代”倡议，公布2023年女性及亲子
游客最喜爱榜单。

中国旅游协会有关负责人、攀
枝花市政府有关负责人、米易县
委有关负责人、中国旅游协会妇
女旅游委员会代表、攀枝花市文
旅行业代表、各省区市旅游协会
负责人，专家学者、媒体机构及企
业代表共150余人参加活动。

嘉宾对话环节 主办方 供图

学院中方院长罗军介绍，
学院成立9年来积极组织
各类青年交流活动，如上

当地少女赠送鲜花，当地
民众举行舞狮表演，欢迎
中国试点恢复出境团队游

后首批通过陆路口岸赴越
的中国旅行团。截至9月
底，今年赴越中国游客数
已超过112万人次。越南
文化体育与旅游部旅游总
局副局长何文超表示，旅
游合作是越中合作的重要
领域，旅游业是越南经济
的重要支柱，中国游客的
回归为越南经济复苏注入
强劲动力。

中越关系的未来在青
年，教育合作发挥重要作
用。2014年12月，河内大
学孔子学院正式成立。据

在越南河内大学，越南大学
生在“同唱一首歌”中国—东
盟青年影视歌会活动现场
参与猜谜语游戏。

越方工作人员在越南谅山省的友谊国
际口岸手捧鲜花欢迎中国游客。
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ато една от стра-
ните, които през 
последното десе-
тилетие полагат 
сериозни уси-
лия за справя-

не с предизвикателствата 
пред климата и за пости-
гането на целта за въгле-
родна неутралност, Китай е 
активен участник във всич-
ки глобални действия в та-
зи насока. Изправена пред 
предизвикателството да 
намери баланса в социал-
но-икономическото си раз-
витие и декарбонизацията, 
страната пое амбициозни 
ангажименти и работи уси-
лено за реализирането им, 
посочват специалисти.

Последните години оба-
че се наблюдава и тенден-
ция към политизиране на 
проблемите с климата от 
някои развити държави, 
които, от една страна, про-
дължават да отказват да по-
емат своята отговорност и 
да действат в полза на съ-
трудничеството, а от дру-
га, нарушават веригата за 
доставки на зелена енергия.

По време на брифинг в 
началото на миналата сед-
мица Антониу Гутериш 

K
подчерта спешната необ-
ходимост от прекъсване 
на „опасното развитие на 
глобалното затопляне, пре-
ди то да е стигнало до кри-
тична точка, от която ня-
ма връщане назад“, и ци-
тира „дълбоко шокираща-
та“ скорост, с която се то-
пи ледът на Антарктида – 
три пъти по-бързо, откол-
кото в началото на 90-те 
години. На конференцията 
в Дубай глобалните лиде-
ри трябва да прекъснат по-
рочния кръг, подчерта гене-
ралният секретар на ООН.

Според Ся Инсиен, ди-
ректор на Отдела по изме-
нение на климата към Ми-
нистерството на екология-
та и околната среда на Ки-
тай, глобалният инвентари-
зационен списък, ключова 
част от дневния ред на кон-
ференцията, може да бъде 
отправна точка светът да 
се съсредоточи върху съ-
трудничеството и да съз-
даде по-благоприятни ус-
ловия за общ отговор на из-
менението на климата. Спо-
ред него описът трябва да 
включва изчерпателно об-
общение на опита от гло-
балното сътрудничество за 

Китай ще продължи да изпълнява 
ангажиментите си в борбата за справяне  
с климатичните промени

половината в света.
Действията на Китай за 

справяне с изменението на 
климата не само насърчи-
ха екологичното и нисковъ-
глеродно развитие на стра-
ната, но също така дадо-
ха важен принос за спра-
вяне с глобалното измене-
ние на климата. Пекин е 
основният доставчик на со-
ларни мощности за други 
страни, притежавайки съ-
щевременно 75% от светов-
ния фотоволтаичен капа-
цитет. Износът на фотовол-
таични продукти пък над-
хвърли 51 млрд. долара през 
2022 г., което е ръст от 80% 
на годишна база.

Лин Боцян, директор на 
Китайския център за из- 
следвания в областта на 
енергийната икономика в 
Сямънския университет, 
обяснява, че тъй като стра-
ната е постигнала значите-
лен напредък в зеления пре-
ход, на конференцията в Ду-
бай може да бъде предло-
жена по-енергична цел за 
чиста енергия. Въпреки то-
ва анализаторът подчерта-
ва, че ако има такава цел, 
тя трябва да бъде повише-
на в съответствие с реал-
ността и възможностите на 
Китай и да съгласува нуж-
дите от развитие и намаля-
ване на въглеродните еми-
сии. „Китай изпълнява от-
говорностите си на голяма 
държава, не трябва да бъ-
де средство за други да ни 
принуждават“, казва Лин.

Ся Инсиен също е на 
мнение, че конференция-
та трябва да насърчи ефек-
тивната координация между 
справянето с изменението 
на климата и изкореняване-
то на бедността, енергийна-
та сигурност, създаването на 
работни места и да насърчи 
с прагматични мерки спра-
ведливия глобален преход 
към зелено, нисковъглерод-
но и устойчиво общество.

ГеНеРалНИяТ СеКРеТаР На ООН аНТОНИу 
ГуТеРИш ПРИзОва за СъвмеСТНИ уСИлИя 
за ПРеКъСваНе На цИКъл На ГлОбалНОТО 
заТОПляНе, ДНИ ПРеДИ СвеТОвНИТе 
лИДеРИ Да Се СъбеРаТ в Дубай На 
ПОРеДНаТа КлИмаТИчНа КОНфеРеНцИя 
(COP28), КОяТО ПРОДължИ ОТ 30 НОемвРИ 
ДО 12 ДеКемвРИ.

актуално

справяне с изменението на 
климата, включително раз-
работването на нова енер-
гия. Необходимо е също та-
ка да бъдат оценени напре-
дъкът и пропуските в при-
лагането на национално оп-
ределените цели до 2020 г. 
и да се обобщят поуките, 
извлечени от пропуските в 
подкрепата, предоставена 
от развитите страни по от-
ношение на финансиране, 
технологии и изграждане на 
капацитет, казва Ся Инси-
ен. Въпреки курса на съ-
перничество, по който пое- 
ха САЩ в политиката си 
спрямо Китай, двете стра-
ни си сътрудничат по от-
ношение на климата, каз-
ва той, добавяйки, че те ще 
проведат „среща на високо 
равнище за метана и пар-
никовите газове без въгле-
роден диоксид“.

Ма Джон, директор на 

базирания в Пекин Инсти-
тут по обществени и еко-
логични въпроси, обясня-
ва, че Китай изпълнява це-
лите си за въглеродни еми-
сии по план и има реални 
шансове да достигне пик на 
въглеродните емисии пре-
ди 2030 г. Според базира-
ната в Сан Франциско не-
правителствена организа-
ция Global Energy Monitor 
Китай трябва да удвои ка-
пацитета си и да произведе 
1200 гигавата чиста енергия 
до 2025 г., достигайки пет 
години по-рано от планира-
ното въглеродните си цели. 
По официални данни неиз-
копаемите енергийни източ-
ници представляват 17,5% 
от потреблението на енер-
гия в страната. До края на 
юни 2023 г. броят на елек-
тромобилите в Китай е дос-
тигнал 16,2 милиона, кое-
то представлява повече от 

З

Държавният съвет на Китай представи  
План за действие за подобряване на качеството 
на въздуха

а по-успешно справяне със 
замърсяването на възду-
ха, Държавният съвет на 
Китай представи официа-
лен План за действие за 
непрекъснато подобрява-

не на качеството на въздуха. Това 
е третият план на държавно ниво 
за защита на синьото небе след 10-
те мерки по въпроса, представени 
през 2013 г.

Планът цели подобряване на въз-
духа, намаляване на дните със се-
риозно замърсяване и намаляване 
на концентрацията на фини прахо-
ви частици PM2.5 на територията на 
цялата страна. Основни приоритети 
в настоящите мерки са регионално 

координационно управление, предо-
твратяване на замърсяване на въз-
духа в краткосрочен и дългосрочен 
план и придвижване на нисковъгле-
роден преход в индустрията, енерге-
тиката и транспорта.

Районът Пекин – Тиендзин – Хъ-
бей, районът на делтата на река Янд-
зъ и равнината Фънуей са приори-
тетни райони в настоящата кампа-
ния за борба със замърсяването на 
въздуха.
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По пътя към трайно приятелство

страницата подготви  
Любомир миХаЙЛов

Н
а 7 декември в 
Пекин се прове-
де 24-тата среща 
на върха Китай – 
ЕС, най-важното 
събитие в отно-

шенията между двете стра-
ни за тази година. По време 
на срещата си с председа-
теля на Европейския съвет 
Шарл Мишел и председате-
ля на Европейската коми-
сия Урсула фон дер Лайен 
китайският председател Си 
Дзинпин подчерта, че двете 
страни трябва да позицио-
нират правилно стратегиче-
ското си партньорство, да 
изградят правомерни въз-
приятия един за друг и да 
се стремят към по-добри от-
ношения помежду си. 

Европейските лидери за-
явиха, че ЕС не трябва да се 
отделя от Китай в икономи-
ческо отношение, допълвай-
ки, че дългосрочният ста- 

билен растеж на Китай е в 
интерес на Европа.

Наблюдателите считат, 
че в условията на засилва-
ща се нестабилност в све-
та Китай и ЕС са изпрати-
ли положителен сигнал за 
диалог и сътрудничество за 

справяне с предизвикател-
ствата, което е от полза за 
целия свят, отбелязва в ко-
ментара си за събитието Ра-
дио Китай за чужбина.

През 2023 г. се навърш-
ват 20 години от установява-
нето на всеобхватно страте- 

гическо партньорство меж-
ду Китай и ЕС, както и 25 
години от създаването на 
механизма за редовни сре-
щи между лидерите на две-
те страни. В интервю за Ки-
тайската медийна група екс-
перти коментират, че от ис-
торическа гледна точка на-
стоящата среща обобщава 
миналото и поставя ново 
начало на бъдещите отно-
шения. Чрез нея Пекин и 
Брюксел очакват да разме-
нят опит, да укрепят добра-
та тенденция на контакти-
те на високо равнище и да 
подкрепят развитието на съ-
трудничеството в бъдеще.

Китай гледа на ЕС ка-
то на ключов и надежден 
партньор в търговията, ико-
номиката, науката и техно-
логиите, както и в поддър-
жането на стабилността на 
глобалната индустриална 
верига и веригата на дос- 

тавки. Европейските лиде-
ри смятат, че сътрудничест-
вото между ЕС и Китай е 
базирано на принципите за 
взаимната изгода и равен-
ството.

На практика за ЕС най- 
големите рискове, с които 
организацията трябва да се 
справи, са политизацията 
на двустранните отноше-
ния и протекционизмът. 
В по-широка перспектива 
Китай и ЕС са две основ-
ни сили, които насърчават 
мултилатерализма в света, 
два критични пазара, кои-
то подкрепят глобализация-
та, и две цивилизации, кои-
то защитават многообрази-
ето. Те носят отговорност-
та да работят заедно, гаран-
тирайки стабилността и си-
гурността за света и подкре-
пяйки глобалния растеж.

Пекин призова за надграждане на отношенията  
между КНР и Европейския съюз

Китай – Виетнам

К
итайският лидер 
Си Дзинпин бе 
на държавно по-
сещение във Ви-
етнам от 12 до 13 
декември по по-

кана на виетнамската стра-
на. Шест години след по-
следното му посещение във 
Виетнам, настоящото посе-
щение на Си се стреми да 
консолидира политическо-
то взаимно доверие между 
двете страни и да насърчи 
взаимноизгодното сътруд-
ничество.

Пътуването също така 
неминуемо засили връзката 
между двата народа и даде 
силен тласък за поставяне 
на началото на нов етап в 
двустранните отношения на 
по-висока отправна точка.

През годините и двете 
страни са били свидетели 
на чести посещения на ви-
соко ниво и практическо съ-
трудничество, а отношения-
та им са виждали все по-за-
дълбочаваща се обществена 
подкрепа. Тяхната специал-
на връзка на „другарство и 
братство“ е от полза за два-
та народа и улеснява реги-
оналния и световен мир и 
развитие.

Лидерите на двете стра-
ни установиха солидно по-
литическо доверие и дълбо-
ко приятелство, за да начер-
таят курса за бъдещо раз-
витие на двустранните от-
ношения и да осигурят ва-
жни стратегически насоки.

През октомври председа-
телят Си се срещна с виет-
намския президент Во Ван 
Туонг, който беше в Пекин 

за третия форум за меж-
дународно сътрудничество 
„Един пояс, един път“. Точ-
но година по-рано генерал-
ният секретар на Централ-
ния комитет на Комунисти-
ческата партия на Виетнам 
Нгуен Фу Тронг стана пър-
вият чуждестранен лидер, 
посетил Китай след 20-ия  
национален конгрес на 
ККП и беше награден с ме-
дала за приятелство на Ки-
тайската народна републи-
ка от Си Дзинпин. 

Реципрочни посеще-
ния на двамата лидери се 

състояха през 2017 г., като 
държавното посещение на 
Си Дзинпин във Виетнам 
беше първото му задгра-
нично пътуване след 19-ия  
НК на ККП.

По време на държавното 
посещение на Си Дзинпин 
във Виетнам през 2017 г. бе-
ше подписан меморандум 
за разбирателство относно 
съвместното изпълнение на  
предложената от Китай 
инициатива „Един пояс, 
един път“ и плана на Виет- 
нам „Два коридора и един 
икономически кръг“, което 

доведе до реализирането на 
големи проекти, които зна-
чително подобриха благосъ-
стоянието на хората.

Един от тези проекти е 
първото градско метро във 
Виетнам. 13-километровата 
линия Cat Linh-Ha Dong с 
12 станции покриваща три 
района в Ханой предоста-
ви удобни и бързи алтерна-
тиви на трафика за пътува-
щите в града. 

Сътрудничество меж-
ду двете страни достигна 
и по-високо ниво, тъй като 
тази година двете страни 

отбелязват 15-ата годишни-
на от всеобхватното си стра-
тегическо сътрудничество. 
Китай остава най-големи-
ят търговски партньор на 
Виетнам от години, дока-
то Виетнам е най-големият 
търговски партньор на Ки-
тай в Асоциацията на на-
циите от Югоизточна Азия.

По-близката връзка и 
по-доброто разбирател-
ство между двата народа 
се потвърждават от нара-
стващата популярност на 
китайските филми и теле-
визионни сериали сред ви-
етнамската публика. И по-
вече китайски туристи изби-
рат Виетнам за своя дести-
нация, докато повече виет- 
намски студенти избират да 
учат и работят в Китай.

Както Китай, така и Ви-
етнам виждат развитието на 
другия като своя собствена 
възможност за развитие и 
перспективите да работят 
заедно са добри в следване-
то на пътя на социализма.

За двете съседки е ва-
жно активно да насърчават 
взаимноизгодното сътруд-
ничество по море, да пре-
дотвратяват намесата на  
външни сили, да уско-
рят консултациите относ-
но Кодекса за Южноки-
тайско море и да превър-
нат Южнокитайско море 
в море на мира и сътруд-
ничеството.

Със споделен стремеж и 
съвместни усилия гигант-
ският кораб на китайско-ви-
етнамското приятелство със 
сигурност ще плава към 
по-голям успех. 

Китайският президент Си Дзинпин се срещна със своя виетнамския колега Во Ван Туонг  
в Ханой, 13 декември 2023 г.
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калата на интелигент- 
ната изчислителна мо- 
щност на Китай достиг-
на 260 екзафлопа мина-
лата година и се очак-
ва да достигне 1117 ек-

зафлопа до 2027 г., което съответ-
ства на общ годишен темп на рас-
теж от 33,9 процента. Това се съ-
общава в доклад на индустрия-
та, цитиран от агенция Синхуа.

Екзафлопът е мерна единица, 
използвана за точно измерване 
на производителността на ком-
пютрите.

Докладът за перспективите 
за развитие на изчислителната 
мощност с изкуствен интелект 

(AI) в Китай за периода 2023 – 
2024 г. беше публикуван по време 
на 2023 AI Computing Conference, 
която се проведе неотдавна в 
Пекин. Според доклад, публи-
куван съвместно от International 
Data Corporation (IDC) и Inspur 
Electronic Information Industry Co., 
Ltd., глобалният пазар на AI сър-
въри в КНР ще се увеличи до 34,7 
млрд. щ. д. до 2026 г. спрямо 19,5 
млрд. щ. д. през 2022 г. 

Докладът също така отбелязва, 
че глобалният дял на сървърите, 
посветени на изпълнението на ге-
нериращ AI, вероятно ще нарас-
не от сегашните 11,9 процента до 
31,7 процента от общия пазар на 

AI сървъри през 2026 г.
Китайските компании са 

склонни да подкрепят широко 
приемането на генеративен AI. 
Както каза вицепрезидент на IDC 
China Джоу Дженган, в момента 
67 процента от китайските пред-
приятия са започнали да проуч-
ват възможностите за неговото 
приложение в своите структури 
или вече са направили значител-
ни инвестиции в тази област.

Към август 2023 г. Китай е съз-
дал интелигентни изчислителни 
центрове в повече от 30 града, 
като е инвестирал повече от 20 
млрд. юана (около 2,82 млрд. щ. д.)  
в тяхното изграждане.

С

Развитието на изкуствения интелект работи  
и за добри обществени каузи

Т
ехнологията за изкуст-
вен интелект (Artificial 
Intelligence – AI) вече ма-
щабно се прилага в мно-
го области от икономи-
ческия и социалния жи-

вот. Технологията и продуктите, 
които разчитат на нея, вече започ-
ват да играят все по-важна роля 
за множество дейности от общест-
вен интерес.

Група студенти от Университета 
за наука и технологии „Хуаджон“ 
(Huazhong University of Science and 
Technology; HUST) в централната 
китайска провинция Хубей са раз-
работили система, базирана на из-
куствен интелект, която възстано-
вява стари снимки. Тази идея може 
да помогне на семейства, изгубили 
свои близки или роднини преди 10 
до 20 години, да намерят членове-
те на своите семейства. През по-
следните три години екипът от сту-
денти от HUST предоставя техно-
логична подкрепа на много отча-
яни родители, търсещи децата си, 
като възстановява над 1000 сним-
ки. Не само това, но от проектът 
вече има и практически резулта-
ти – снимките на екипа помагат в 
процеса на откриване на 11 изчез-
нали деца, връщайки ги към се-
мействата им.

„Приложението на AI технологи-
ята на екипа увеличава шансовете 
за намиране на изчезнали деца, на-
малява времето за търсене и носи 
надежда на много семейства“, ко-
ментира Джан Боян, основател на 
сайта baobeihuijia.com - голяма ор-
ганизация с нестопанска цел, коя-
то търси хора, загубили връзка със 
семействата си.

изисква изграждането на голяма 
база данни, която не може да бъ-
де компилирана и изпълнена от 
един единствен човек. Много сту-
денти с подобно мислене скоро до-
броволно се присъединяват към 
проекта на Шън, пишейки код и 
тествайки алгоритми. След шест 
месеца интензивни технологични 
изследвания и разработки, те съз-
дават AI алгоритъм за възстано-
вяване на изображения, който ре-
шава проблемите с неясните ли-
ца на снимките. Възстановено из-
ображение може да бъде генерира-
но само минути след въвеждане в 
системата на портретна снимка с 
ниско качество. Тази на пръв вид 
магическа функция е изключително 

Основател на екипа е Шън Дзиен- 
джон. Той започва инициативата 
преди три години, когато все още 
е докторант във факултета по соф-
туерно инженерство на университе-
та „Хуаджон“. За първи път идеята 
да възстановява снимки на изчез-
нали деца му идва през 2020 г., ко-
гато се натъква случайно на старо 
изображение на изчезнало дете с 
много лошо качество. Шън специа-
лизира в обработката на цифрови 
изображения и решава да използ-
ва знанията и уменията си, за да 
помогне на родителите да възста-
новят стари снимки на техните из-
чезнали деца.

Но разработването на алгоритъм 
за възстановяване на изображение 

специфицирана именно да добри ре-
зултати, фокусиращи се върху то-
ва значително да подобрява разде-
лителната способност и яснотата 
на чертите на лицето. След това 
родителите могат да отпечатат ви-
сококачествените изображения на 
своите изчезнали деца върху тени-
ски или големи плакати, което е 
огромно практическо предимство 
за тяхното търсене.

През декември 2021 г. идва и 
първият истински успех на екипа 
на Шън. След повече от десетиле-
тие търсене, Сун Хайян и съпруга-
та му най-накрая откриват изчез-
налия си син Сун Джуо. През 2007 
г. той е отвлечен от непознат, до-
като играе на улицата. Според ки-
тайските държавни медии похити-
телят на момчето е арестуван. Слу-
чаят се превърна в медийна сенза-
ция, след като през 2014 г. в стра-
ната беше пуснат филм, базиран 
на историята. 

Екипът на Шън допринася със 
своя алгоритъм за усилията за на-
миране на момчето. Щастливият 
баща Сун Хайян изразява най-ис-
крените си благодарности на всич-
ки от екипа на Шън, когато лич-
но отива в техния офис, за да се 
срещнат.

Екипът поддържа тесни връз-
ки с органите за обществена си-
гурност и нестопанските органи-
зации, участващи в процесите на 
търсене на изчезнали деца. В мно-
го случаи те нямат пряк контакт 
със семействата, като понякога те 
дори не знаят за тяхното участие. 
„Но все пак се чувстваме довол-
ни от своята работа и се радваме 
за успешните резултати, които по-
стигаме“, коментира Джан Шао-
юн, част от екипа.

Доброволците също така често 
правят пощенски картички и по-
добни продукти, използвайки рес-
таврираните снимки, за да разши-
рят мащаба на търсенията. „Съз-
дадохме малка общност, където се-
мействата могат да споделят ин-
формация, да изпращат съобщения 
и да се утешават взаимно“, доба-
вя още Шън.

След успеха на проекта Шън съ-
що така проучва приложението на 
технологията за изкуствен интелект 
и в други области. През 2021 г.,  
преди фестивала „Цинмин“ – де-
нят, в който китайците почитат па-
метта на покойниците или т. нар. 
китайска Задушница, китайското 
министерство по въпросите на ве-
тераните стартира програма за из-
дирване на роднини. 

От министерството публикуват 
информация за 100 такива души, 
предоставяйки снимки на 68 от тях. 
Екипът на Шън работи трескаво 
в продължение на три дни, за да 
пусне реставрираните изображения 
преди фестивала.

В бъдеще Шън планира да из-
гради по-професионален екип, кой-
то да управлява съществуващите 
програми с нестопанска цел. „Ще 
използваме технологията, за да по-
могнем на хората, които са загуби-
ли близките си, а и ще стимулира-
ме обучението на повече млади уче-
ни, които чрез развитието на техно-
логията за изкуствен интелект съ-
що ще работят за добри обществе-
ни каузи“, казва Шън.

Изчислителната мощ на Китай ще 
продължи да нараства стабилно
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С
поред данните 
през първите 10 
месеца чуждес-
транните преки  
инвестиции в Ки- 
тай са се увели-

чили с 1,9% на годишна ба-
за и са достигнали 283,44 
милиарда юана (39.47 ми-
лиарда щатски долара). Ва-
жен детайл е, че инвестици-
ите във високотехнологично 
производство са нараснали 
с 9,5% на годишна база. За 
същия период чуждестран-
ните преки инвестиции в 
сектора за производство на 
медицински инструменти и 
оборудване в Китай са на-
раснали с 34,6% на годиш-
на база, а тези в производ-
ството на електронно и ко-
муникационно оборудване 
отчитат ръст с 14,8% в срав-
нение с миналата година.

През този период реално 
използваните чуждестранни 
преки инвестиции в конти-
ненталната част на Китай 
са спаднали с 9,4% на го-
дишна база и са достигна-
ли до 987,01 милиарда юа-
на, съобщава още Минис-
терството на търговията. Та-
зи част от данните не смек-
чи цялостното положително 
настроение на търговските 
и корпоративните кръгове.

Освен това Китай не-
отдавна премахна всички 
ограничения върху достъ-
па на чуждестранните ин-
вестиции до промишлено-
то производство. Освен то-
ва правителството също 

Китайските политики в подкрепа  
на чуждестранните инвестиции стимулират 
промишленото производство и дигитализация

представя и благоприятни 
политики, които стимули-
рат иновациите и техноло-
гичното развитие. 

Въпреки слабите инвес-
тиционни настроения в све-
товен мащаб, тези действия 
от страна на Китай отпра-
вят голям призив към мул-
тинационалните компании, 
че именно Китай е прекрас-
но място за техните инвес-
тиции. Това коментира Сун 
Сяо, генерален секретар на 
базираната в Пекин Кама-
ра за международната тър-
говия.

Тази визия отговаря из-
цяло и с резултатите от по-
следните статистически дан-
ни. Според Министерство-
то на търговията от януари 
до октомври броят на но-
восъздадените компании с 

чуждестранни инвестиции в 
Китай са достигнали 41 947,  
което е увеличение от 32% 
на годишна база. Сун Сяо 
добавя още, че стремежът за 
нова индустриализация слу-
жи като основна сила, ръ-
ководеща бъдещо китайско 
развитие, предоставяйки но-
ви перспективи за глобал-
ни компании. „Вземайки 
предвид повишената про-
изводителност и добре раз-
витата инфраструктура, Ки-
тай е бил и ще продължи 
да е световният център за 
промишлено производство.“

За периода януари-ок-
томври чуждестранните 
преки инвестиции в Ки-
тай от Канада, Великобри-
тания, Швейцария и Нидер-
ландия са се увеличили съ-
ответно със 110,3%, 94.6%, 

тор и изпълнителен ви-
цепрезидент на Schneider 
Electric SE, френски индус-
триален и енергиен конг-
ломерат, заяви, че зелени-
ят преход на Китай и ди-
гиталната трансформация 
на икономическите и соци-
алните сектори на страна-
та ще донесе безброй бъде-
щи възможности. Силните 
страни на френската компа-
ния съвпадат добре с тази 
тенденция и тя ще продъл-
жи да инвестира в повече 
дейности, свързани с ино-
вациите в страната.

Векесер заяви, че от дъл- 
ги години е свидетел на 
китайската дигитализация 
и индустриална трансфор-
мация в много сфери ка-
то изкуствения интелект 
и 5G. „Китай е на воде-
що място в света. Незави-
симо дали за нашите кли-
енти или за нашата ком-
пания в момента Китай е 
начело в тези сфери и вяр-
вам, че тази тенденция ще 
продължи.“

Уан Сяохон, заместник- 
ръководител на информа-
ционния отдел в Китайския 
център за международен 
икономически обмен, заяви,  
че насърчаването на дълбо-
ка интеграция на цифрова-
та икономика и традицион-
ната индустриална иконо-
мика е от решаващо значе-
ние за реализирането на но-
ва индустриализация в Ки-
тай. Това ще доведе до „нова 
инфраструктура“, нови мо-
дели на приложение и све-
жа индустриална екосисте-
ма, казва още той. 

„Нова инфраструктура“, 
пояснява още Уан, се отна-
ся до критични съоръжения 
за информационни техноло-
гии като 5G и интернет на 
нещата, които позволяват 
взаимовръзки между мре-
жи от устройства за обмен 
на данни.

икономика

Политиките на Китай в подкрепа на чуждестранните инвестиции  
и най-новият цялостен стремеж на страната към индустриализация 
ще отворят повече възможности за производство на оборудване 
от висок клас. Те ще стимулират и цифровата трансформация на 
огромния китайски пазар. Това коментираха анализатори и бизнес 
лидери, след като Министерството на търговията представи 
последните статистики за развитието на чуждестранните 
инвестиции в страната.

Китай открива нови  
400 търговски центъра 
през 2023 година

редвижда се Китай да 
открие около 400 нови 
търговски центъра още 
през 2023 година, става 
ясно от доклад на China 
Chain Store & Franchise 

Association. 
През първата половина на та-

зи година средният дневен брой  
клиенти в търговските центрове в 
цялата страна е достигнал 18 500, 
отбелязвайки ръст от над 30% спря-
мо същия период на предходната 

година, допълват финансистите. 
Към края на 2022 година Китай 

е регистрирал около 6700 търгов-
ски центъра, като всеки от тях по-
крива площ от над 30 000 квадрат-
ни метра. Вътрешният потребител-
ски пазар става по-разнообразен, а 
потребителските навици се разви-
ват към по-богати и персонализи-
рани модели.

Докладът на China Chain Store 
& Franchise Association добавя, че 
цифровизираната и интелектуал- 

П
на трансформация на потребление-
то също набира скорост в послед-
ната година. Тя е подкрепена от 

увеличения интерес на потребите-
лите към разнообразните прежи-
вявания от потреблението.

90%, 66.1% и 33% на годиш-
на база.

Максимилиан Фьорст, 
президент и изпълнителен 
директор на компанията 
Zeiss Group за Китай, заяви, 
че китайският огромен по-
требителски пазар, пълни-
те производствени клъстери 
и разумното разпределение 
на ресурсните фактори са 

помогнали на германския 
производител на оптични 
системи и оптоелектрони-
ка да постигне растеж на 
производителността и да по-
виши инвестиционното си 
доверие в китайския пазар

„Антиглобализацията и 
мерките за „отделяне от Ки-
тай“ не са мъдър избор. Ние 
сме недвусмислено глобална 
компания, с повече от 80% 
от приходите ни, генерира-
ни извън Германия. Ние се 
ангажираме да насърчава-
ме справедливите търговски 
отношения и да поддържа-
ме открита позиция, което 
е наш основен приоритет и 
отношение, коментира още 
Максимилиан Фьорст.

Потвърждавайки същата 
гледна точка, Петер Веке-
сер, главен дигитален дирек- 
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В Китай бърза железница има две значения. От гледна 
точка на техническите изисквания, тя се отнася към 
пътническа железница, която се движи със скорост от 
около 250 – 300 км/ч. Тези железници са от нов тип и 
са конструирани след въвеждането на политиката за 
повишаване на скоростта на железниците в страната. 
От гледна точка на построяването на железопътни 
съоръжения и пътища, бързата железница се отнася към 
новите линии, които са проектирани да понасят скорост 
от над 200 км/ч на територията на КНР.

Всеобхватно развитие на китайските бързи 
железници в началото на 21-ви век

итай поставя началото 
на мегапроекта за създа-
ване на бързи железници 
в началото на 21-ви век, 
20 – 30 години след по-
вечето развити държави 

в света, но заради силата на инова-
циите с китайски характеристики 
китайските бързи железници по-
стигат бързо и всеобхватно разви-
тие за много кратък период.

След откриването на японския 
Shinkansen през 1964 г., Китай за-
почва да се фокусира върху разви-
тието на високоскоростни железни-
ци в чужбина. По това време же-
лезопътният пробег на Китай е са-
мо 52 000 километра без никакви 
високоскоростни линии, а средна-
та скорост е едва 43 км/ч. По то-
ва време японският Shinkansen ве-
че се движи с максимална скорост 
от 210 километра в час.

В началото на 80-те години Ки-
тай започва да планира изграж-
дането на високоскоростна желез-
ница. През 1984 г. китайско изда-
телство публикува книга, нарече-
на „Високоскоростна железница“. 
Книгата е първа по рода си в Ки-
тай, която анализира развитието  

К
на високоскоростните влакове в 
Япония, Франция и Германия.

По това време високоскорост-
ната железопътна линия Пекин – 
Шанхай е в етап на замисъл, до-
като съществуващите линии са все 
повече и повече.

През 1993 г. средната скорост 
на пътническите влакове в Китай 
е само 48,1 км. За това на 1 април 

1997 г. се въвежда реформа и мак-
сималната скорост е увеличена на 
140 км/ч, а средната – 54,9 км/ч. 
След това Китай въвежда увели-
чаване в скоростта още пет пъти.

На 18 април 2007 г. се пускат в 
експлоатация първите бързи вла-
кове. Това е преломна точка в ки-
тайските железопътни технологич-
ни възможности. Китайското же-
лезопътно строителство постигна 
пробив в девет основни техноло-
гии, които осигуряват условията за 
следващото развитие на високоско-
ростните железници и възможност-
ите, които се откриват пред Ки-
тай за строителство на железници 
в чужбина.

От 2007 до 2011 г. са изграде-
ни последователно голям брой 

До края на 2017 г. националният 
железопътен пробег достига 127 000 

километра, от които 25 000 км са 
високоскоростни железопътни линии

През 2020 година Китай откри 
прототип на нов вид влак Маглев, 
който ще може да пътува  
със скорост от 600 км в ч
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представлява повече от 55% от гра-
довете.

До края на 2017 г. национал-
ният железопътен пробег достига  
127 000 километра, от които 25 000 
км са високоскоростни железопът-
ни линии. Това представлява 66,3% 
от общия световен високоскоростен 
превоз. Степента на електрифика-
ция на железниците в Китай е на 

първо място в света.
Плановете на китайското пра-

вителство са до 2030 г. китайската 
високоскоростна железопътна мре-
жа да реализира свързаността меж-
ду вътрешните и външните линии, 
между многоканалния поток и въ-
трешните региони, между столици-
те на провинциите и транзита меж-
ду големите градове в окръзите. страницата подготви Галина КрУмова

високоскоростни железници, сред 
които линиите Пекин – Тиендзин, 
Ухан – Гуанджоу, Джънджоу – Си-
ан, Шанхай – Ханджоу, Пекин –
Шанхай и други.

Към януари 2011 г. Китай вече 
е изградил 8358 км високоскорост-
ни железопътни линии, нареждай-
ки се на първо място в света.

На 1 декември 2012 г. офици-
ално е открита и първата в света 
високоскоростна железопътна ли-
ния в района на ниските темпера-
тури – високоскоростната желез-
ница Харбин.

През 2013 г. китайската висо-
коскоростна железопътна линия 
увеличава оперативния си пробег 
до 10 463 км и се оформят основ-
но „четирите вертикални“ магис-
трални линии.

На 26 декември 2014 г. е отво-
рена за движение линията Лан – 
Син, първата високоскоростна же-
лезопътна линия в Китай, преси-
чаща ветровития и пясъчен район 
на пустинята Гоби.

До 2014 г. броят на линиите 
в континентален Китай се е раз-
ширил до 28 провинции и градо-
ве. Високоскоростната железопът-
на мрежа обхваща повече от 160 
града на ниво префектура, което 

ПРеДИмСТва На бъРзИТе железНИцИ
На първо място, бързата скорост води до по-големи възможности. 
минималната честота на отпътувания е 4 минути и дори по-малко, така 
превозващият капацитет на бързите железници е по-голям от този на 
всеки друг транспорт.
Второ, тези железници имат най-висок рейтинг на пристигане навреме. 
Освен това всички бързи влакове са автоматизирани и могат да 
работят денонощно, освен ако не се случи земетресение.
Трето, бързите влакове са по-удобни и сигурни. Те са луксозни с пълна 
работна и битова база. Седалките са широки и удобни, а пътуването е 
гладко без тресене. Поради автоматичната работа в затворена среда 
високоскоростната железопътна линия има серия от перфектни системи 
за сигурност, така че нейната степен на безопасност е несравнима с 
никакви други транспортни средства.
Четвърто, консумацията на енергия от високоскоростната 
железница е ниска и въздействието й върху околната среда е слабо. 
високоскоростните влакове могат да използват различни форми на 
енергия, като електричество, вместо да консумират петрол и други 
течни горива.
Пето, икономическите ползи от високоскоростните железници са добри. 
цената на билетите е по-висока от тази на обикновените влакове и 
автобусите, но е по-ниска от тази на самолетите.

Влак от изградената в Турция бърза 
железница от китайски фирми  

Мрежата на бързите 
железници през 
2008 и през 2020 г.

Бързият влак Фусин по новата тибетска 
железопътна линия

Бизнес класа в 
бързите влакове

Спален вагон  
в бързите влакове

Купе от II класа  
в бързите влакове

Тоалетна 
в бързите влакове
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

железопътната линия момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в момбаса.

кръг Долун се 
намира в юго-
източния край 
на Шилин Гол, 
най-близкият до  
Пекин окръг в 

автономния регион Вътре- 
шна Монголия. Този окръг, 
който се намира само на 
180 км по права линия от 
китайската столица, няко-
га бе източник на пясъчни-
те бури, които я връхлита-
ха. През 70-те и 80-те годи-
ни на миналия век, пора-
ди влиянието на природни 
и човешки фактори, ситуа-
цията с вятърната ерозия и 
натрупването на пясъци там 
бе много сериозна.

От началото на настоящ-
ия век окръг Долун започна 
реализацията на проект за 
екологичното управление, 
главно срещу пясъци и пя-
съчни бури, и засили мер-
ките срещу опесъчаването 
и ерозията на земи.

Преди 2000 г. целият ни 
окръг бе пълен с пясък и 
прах и когато през пролет- 
та духаше вятър, беше не-
възможно да се видят хора, 
си спомня Ма Юнпин. То-
гава бившият войник про-
дава шестте крави, които 
притежавало семейството 
му и със спечелените 7000 
юана сключва договор за 
наем – „тайно от жена ми“ 
– на около 250 хектара пу-
стинна земя, която смятал 
да превърне в оазис. 

Отначало, когато разбра-
ли за начинанието, съселя-
ните му го сметнали за луд 
и се чудели какво може да 
направи сам с толкова мно-
го безплоден пясък. „Хвър-
ляш си парите в пясъка“, 

Борбата на един 
човек с пясъка

упрекнала го и сестра му.
През следващите 20 го-

дини обаче пясъчните дюни 
в земята на Ма Юнпин по-
степенно отстъпили мяс-
то на тревни площи, а там 
израснали 400 000 дървета. 
„Просто продължавах да го 
правя“, споделя мъжът, го-
ворейки за бавния напре-
дък на процеса по залеся-
ване на безплодните земи, 
но добавя: 

„Огромната промяна, 
която се вижда в момен-
та, е далеч отвъд моите по-
знания. Ние прекарахме 20 
години в Долун, за да про-
меним облика на пясъци-
те, и аз съм част от тази 
промяна“.

Днес на това парче земя 
вече няма пясък. През 2017 г.  
Ма Юнпин е удостоен с по-
четното звание „Отличник 
в областта на превенцията 
и контрола на пясъците“, но 
признава, че работата му е 
скучна и понякога изглежда 
безнадеждна: „Защо реших 
да се боря с пясъка? Защо-
то смятам, че това е отго-
ворност. Подписах договор 
и не мога да го изпълня на-
половина. Ако има и дру-
ги подобни места все още 
съм готов да отида и там“, 
казва той.

Реализацията на държав-
ния проект за справяне с 
пясъчните бури, от които са 
страдали десетилетия наред 
столицата Пекин, град Ти-
ендзин и провинция Хъбей, 
започва през май 2000 г., 
но почти веднага се изпра-
вя пред сериозни труднос-
ти – почти никой от мест-
ното население в Долун не 
желае да участва в мерките, 

една от които е сключване 
на договор с частни лица 
за залесяване. 

„Въпреки това аз реших 
да сключа договор за земя, 
чийто срок бе 70 години, и 
струваше 7000 юана. Това 
беше огромна сума пари, 
почти всички спестявания 
на семейството ни. Про-
дадох шестте крави, които 
имахме, като парите от тях 
бяха достатъчно, за да си 
купим къща по онова вре-
ме. През първите три годи-
ни практически през цяло-
то време се занимавахме с 
пясъка. Не можеше да се за-
сади никакво дърво, но на-
края подготвихме всичките 
14 дюни. През тези три го-
дини, освен че засаждахме, 
отивахме да се трудим на 
пясъка винаги, когато има-
хме свободно време след 
земеделската работа. Та-
ка с времето засаждането 

на трева се превърна в ос-
новната ни дейност. Аз съм 
земеделец и в началото не 
знаех как да засаждам и да 
се грижа за дървета. Особе-
но преди 2000 г. в Долун ня-
маше камфоров бор, нико-
га не съм виждал и как се 
засажда! На това място по-
ради сухият климат е много 
трудно да оцелеят дървета, 
много от засадените – око-
ло 70 – 80% не се хващаха“, 
спомня си за трудното на-
чало Ма Юнпин.

След 2006 г. той посте-
пенно започва да има ос-
къдни доходи от продажбата 
на фиданки за разсад. Бла-
годарение на това печели по 
20 – 30 000 юана на година 
и заедно с държавната суб-
сидия започва да засажда 
все повече и различни ви-
дове дървета, включител-
но тополи, бряст и кайсии. 

По-късно Ма Юнпин си 

поставя цел – да засажда по 
70 дървета на около 700 кв. 
м, като завърши залесява-
нето на 20 хектара годиш-
но с общо 21 000 растения. 
Днес на неговото парче зе-
мя има около 400 000 дър-
вета, превърнали се в буйна 
гора и няма следа от пясък.

Освен дървета, започва 
да засажда и билки, използ-
вани в традиционната меди-
цина и сега годишният му 
доход от тях е 200 000 юана. 

Отглежда също кайсии 
и гъби, от които семей-
ството също печели. Пре-
ди шест-седем години по не-
гова инициатива се създава 
кооперативно стопанство, в 
което членуват над 40 души 
от селото му. Ма Юнпин ис-
ка всички да участват ак-
тивно в контрола и превен-
цията на пясъка, както и да 
споделят заедно спечелено-
то от труда си.

М
еждународното изло-
жение за внос не е са-
мо 6-дневно Експо. То 
е първото изложение, 
което създава онлайн 
платформа за презен-

тиране и търговия, с която се по-
мага на участващите предприятия 
да градят бизнес в Китай.

Франк е млад търговец от Не-
пал, който е сред участващите пред-
приемачи в Експото. През послед-
ните два дни Франк се намира в 
зоната за потребителски стоки. Тук 
той успява да разговаря с много 
нови клиенти. Това е четвъртото 
му поредно участие в изложение-
то, като всеки път успява да раз-
шири площта на щанда си. Непа-
лецът започва с 9 кв. м през пър-
вата година, а тази година щандът 
му се увеличава до 54 кв. м. 

Ако за клиентите щандът му 
не достатъчно информативен, той 
ги кани да посетят неговия мага-
зин, който се намира до Национал-
ния изложбен център. Там е и ед-
на от многогодишните платформи 
за физическо презентиране и услу-
ги за търговия, наречена „глобално 

Непалски търговец сбъдва мечтата си

търговско пристанище“. Тук Франк 
има и друга длъжност, той е уред-
ник на павилиона за внос от Непал.

Франк споделя, че още след пър-
вото изложение много от клиентите 
му харесват техните продукти и за-
това той остава в Китай. Франк от-
крива, че с помощта на изложение-
то и ежегодната платформа за тър-
говия вече няма нужда да пътува 

по света, за да намери потребите-
ли. Сега месечните продажби на 
Франк в Китай са около 200 хи-
ляди юана, което е 6 пъти повече, 
отколкото когато той стартира биз-
неса си в Китай. Франк казва, че 
промените, които Експото му до-
насят, са много. След изложение-
то неговата непалска фабрика уве-
личава персонала си. В началото 

там работят 12 души, а сега в нея 
се трудят повече от 50 работници. 
Заплатите им нарастват от два до 
три пъти.

Участвайки в изложението, 
Франк успява да добави само за 
една година над 7000 китайски 
приятели в приложението Уичат. 
С тях Франк не само практикува 
китайския си език, но и проговаря 
шанхайския диалект. През уикен-
да Франк готви китайска храна и 
се забавлява с китайските си прия- 
тели. „Бизнесът, който правим в 
Китай, е много добър, така че прос-
то не можем да си тръгнем. Живо-
тът тук е спокоен и щастлив“, спо-
деля още той.

Франк привлича 180 компании 
и организации от 76 страни и ре-
гиони да основат представителство 
в страната. Все повече изложите-
ли следват стъпките му. Те стават 
инвеститори в Китай и превръщат 
експонатите си в продукти. Чрез 
безкрайните възможности на изло-
жението успяват да споделят въз-
можностите за развитие в Китай.

страницата подготви  
Красимира иваНова
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Бурхарт Рисе, преводач от Германия:  
Стремя се да изграждам мостове  
между културите

урхарт казва, че мания-
та му по превода идва от 
страстта му към езиците. 
Благодарение на превода-
ческата си дейност той е 
станал свидетел на бързо-

то развитие на Китай. Според не-
го страната непрекъснато предла-
га нови идеи и инициативи и иг-
рае все по-значима роля в между-
народните дейности.

„Още от малък обичам да изу-
чавам чужди езици. Намирам ки-
тайския език за много загадъчен и 
привлекателен. Изминаха вече 30 
години откакто започнах офици-
ално да уча китайски език и ли-
тература в Рурския университет 
в Бохум през 1992 г. Китай е из-
ключително привлекателна дър-
жава заради нейната култура ка-
то важна част от глобалната ци-
вилизация. Всички знаем, че ки-
тайската култура, особено йерог-
лифите, отразяват хилядолетна-
та история на нацията“, споделя 
той с репортера на Китайската 
медийна група. 

През 2014 г. Бурхарт Рисе пуб-
ликува първата си китайска книга, 
преведена на немски език– „Забав-
ни китайски идиоми“. Китайските 
идиоми са забавни и остроумни и 
често зад тях има много истории, 
свързани с ежедневието и култу-
рата на китайския народ. Поради 
различията между китайската и 
западната култура, за чужденците 
е особено трудно да разберат ки-
тайските идиоми. 

За да предаде точно значението 
на някои идиоми на чуждестран-
ните читатели, Ли Бохан (както 
е китайското име на Бурхарт) из-
ползва различни преводачески тех-
ники и постига доста добри ре-
зултати. 

„Например буквалният превод 
на този израз би бил „Старец от 
пограничните райони изгубва ко-
ня си“, но трябва да се обясни и 
историята, която стои зад него. 
За други поговорки пък има мно-
го близки еквиваленти на немски 
език – например „да убиеш кокош-
ка с нож за бик“. Тук на немски 
изразът „да убиеш врабче с оръ-
дие“ има същия смисъл, затова аз 
предлагам него като вариант, но 

Б

ги преведем директно на немски 
дума по дума. Превеждам според 
навиците на немските читатели 
и разбира се, трябва да обърна 
особено внимание на ключови-
те моменти в оригиналните тек-
стове, за да не ги разберат нем-
ските читатели погрешно“, спо-
деля той.

През последните години Ли Бо-
хан е удостоен от Асоциацията на 
китайските преводачи със звание-
то „Образцов чуждестранен пре-
водач“ за изключителните си по-
стижения в областта на полити-
ческата литература. 

Според него преводачите и ме-
диите е необходимо да обновят на-
чините си на изразяване, за да се 
представи Китай на света по-обек-
тивно. 

Постиженията в развитието 
на Китай през последните годи-
ни, както и реалния живот на 
китайския народ, разказват ки-
тайските истории по начина, кой-
то лесно може да бъде приет от 
чужденците. 

„Как да представим Китай 
обективно? Смятам, че можем да 
редактираме повече видеоклипо-
ве на чужди езици, които да пред-
ставят живота на китайците по 
по-интересен и хумористичен на-
чин. Това в по-голяма степен отго-
варя на навиците на младите. Чуж-
дите медии рядко показват бър-
зо променящия се Китай, така че 
китайските медии трябва да пред-
ставят по-подробно конкретните 
житейски перспективи на обик-
новените хора в страната. Така те 
ще предизвикат интереса на нем-
ците към историята, културата и 
модернизацията на Китай, тради-
циите на народа му и какво ли 
още не“, каза в края на интервю-
то Бурхарт Рисе. 

култуРа

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

железопътната линия момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в момбаса.

Изложба на произведения на 
изкуството от китайската худож-
ничка Сун Игъ бе открита в му-
зея в Суджоу в началото на де-
кември, съобщава международ-
ната медия CGTN.

Изложбата включва над 20 
маслени картини, които показ- 

ват адаптации на истории от ав-
торката чрез различни креативни 
процеси и визуални интерпрета-
ции на символи от източната и 
западната култура.

Картините на Сун Игъ ще бъ-
дат изложени в музея на Суджоу 
до 18 февруари 2024 година.

Бурхарт Рисе е експерт по 
немски език в Китайското 
издателство за чужди 
езици, а китайското му име 
е Ли Бохан. В продължение 
на много години той е 
участвал в проектите 
за превод и публикация 
на немските версии на 
книгите, сборниците и 
речите на китайските 
лидери, Бели книги на 
правителството и 
други, както и на редица 
литературни произведения. 
Бурхарт е част и от екипа 
на немското издание на 
„Теорията на Си Дзинпин за 
държавното управление“.

Бурхарт Рисе  
на конгреса  

на Асоциацията 
на китайските 

преводачи 2023 г. 

допълнително обяснявам и зна-
чението на китайския израз. Така 
е по-лесно за немския читател да 
разбере смисъла.“

От 2011 г. Бурхарт работи ка-
то преводач на свободна практи-
ка по проекти на Китайското из-
дателство за чужди езици, където 
участва в превода на първия, вто-
ри и трети том на „Теорията на 
Си Дзинпин за държавното упра-
вление“ и други важни китайски 
книги на немски. 

През 2022 г. той е експерт по 
немски на пълен работен ден в 
немския отдел на Китайското из-
дателството за чужди езици, къде-
то участва в превода на четвъртия 
том на „Теорията на Си Дзинпин 
за държавното управление“, „Исто-
рическата мисия на ККП и стой-
ността на действията й“ и др. 

По време на работата той е дъл-
боко впечатлен от историите, свър-
зани с партията, и често се трог-
ва от усилията на членовете на 
партията да служат всеотдайно на 
народа.

През годините на преводаческа 
работа Ли Бохан наистина усеща 
и разбира упоритостта на ККП в 
стремежа й към постигане на ос-
новните цели и неизчерпаемата й 
иновативна сила. 

Същевременно той забеляза, че 
Китай непрекъснато издига нови 
идеи и инициативи, като напри-
мер инициативите за изграждане 
на общност на споделена съдба и 
инициативата „Един пояс, един 
път“. С всичко това Китай играе 
все по-важна роля в международ-
ните дейности. 

„Китай е иновативна страна, а 
управляващата партия демонстри-
ра силен мобилизационен капаци-
тет, като постоянно предлага но-
ви концепции, инициативи и ме-
ханизми за многостранно сътруд-
ничество. 

Инициативата на лидерите на 
страната за нисковъглеродно раз-
витие е от изключително значе-
ние за глобалния устойчив рас-
теж“, казва Бурхарт.

Работата на немския преводач 
е да запознава читателите от раз-
лични страни, особено в Германия, 
с философията на управлението 

Музеят на Суджоу 
представи Сун Игъ 

и основните политики на ККП, 
с курсовете на китайското пра-
вителство, както и други сфери 
на китайското общество. За да им 
представи Китай по лесен за раз-
биране начин, той усилено изуча-
ва уменията за преобразуване на 
изразите и гъвкаво борави с раз-
лични модели. 

„Сега Китай се развива тол-
кова бързо и дава все по-голям 
принос за разрешаване на гло-
балните проблеми. Превеждам 
много политически документи. 
Например преведох книги за ки-
тайската икономика и за новото 
й състояние, много бели книги 
за различни инициативи на ки-
тайското правителство. В случая 
с политическите документи чес-
то има дълги изречения, които 
са трудни за превод, и трябва да 
сме много внимателни, за да не 
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Хинапът – плодът 
на младостта

Х
инапът е ниско дърво, а 
плодовете му са продъл-
говати и кафяво-зелени 
на цвят. Негова родина е 
Азия, но той се отглеж-
да и в България, където 

все още са малко хората, които са 
опитвали от вкусните му и полез-
ни плодове. 

Хинапът обича умерения кли-
мат, издържа на ниски температури 
и не е капризен. Дървото доживя-
ва до 300 години, дава първите си 
плодове три години след засажда-
нето му. Съществуват над 50 раз-
новидности на хинапа, като най-го-
лямото разнообразие от сортове е 
в Китай. Там това растение се от-
глежда от хилядолетия.

Плодовете на хинапа са богати 
на витамин С и желязо, съдържат 
протеини, захари, мазнини, кал-
ций, фосфор, магнезий. Според тра-
диционната китайска медицина те 
са сладки на вкус, което означава, 
че са полезни за далака. Освен то-
ва имат свойството да овлажня-
ват организма, подхранват кръвта 
и жизнената енергия Ци, успокоя-
ват, подходящи са за хората с от-
слабени функции на далака и сто-
маха, както и за тези, които стра-
дат от безсъние, предизвикано от 
малокръвие.

Жителите на Поднебесната из-
ползвали хинапа в кухнята още 
през епохата на неолита, а по вре-
ме на династия Джоу (1046 – 256 г. 
пр. н. е.) от него приготвяли цен-
на алкохолна напитка. Оттогава 
плодовете на хинапа се спомена-
ват често в класическите трудо-
ве по традиционна китайска ме-
дицина.

В наши дни китайските фурми 
продължават да са популярни не 
само в Китай, но и цяла Азия. Бла-
годарение на желязото, което съ-
държат, те помагат в лечението на 
анемия, а ударната доза витамин 
С съхранява красотата и младост-
та на кожата. 

Хинапът се препоръчва и като 
средство, което заздравява кости-
те, и като профилактика срещу ос-
теопороза. Според традиционната 
китайска медицина въздействието 
на продуктите от хинап върху ор-
ганизма е сравнително меко, зато-
ва те са подходящи за възстановя-
ване на силите след продължител-
но заболяване.

 За кого е  

 противопоказен хинапът? 

Една от любимите напитки на 
китайките е чаят от хинап поради 
полезните му за здравето свойства. 
Но той не е универсална напитка, 
затова някои жени трябва да огра-
ничат употребата му.

1. Ако преди цикъл ви отичат 
очите и краката, по-добре да из-
бягвате чая от хинап. Тези симп-
томи са знак, че в организма има 
натрупан излишък от влага. Спо-
ред традиционната китайска меди-
цина прекалената консумация на 
хинап предизвиква образуването на 
влага в организма, което ще влоши 

допълнително здравето.
2. Ако сте от жените, на които 

често им пресъхва устата, обича-
те да пиете студени напитки, ли-
цето ви се зачервява, не обичате да 
ви е горещо, по време на месеч-
ния цикъл не бива да пиете чай от 

хинап, защото е вероятно да се по-
яви обилно кръвотечение.

3. Този плод чудо е сравнително 
сладък на вкус и съдържа много 
захари, затова диабетиците трябва 
да са внимателни с него.

 Какво да 

 приготвим от хинап?

1. Чай
Залейте 10 сушени плода със 700 

мл вода и оставете да поври 10-ина 
минути. Получава се ароматен и 
сладък чай, така че няма нужда да 
добавяте захар.

2. Чай за подмладяване и 
разкрасяване

Продукти: 150 г корен женшен, 
5 сухи фурми, 5 парчета корени от 
атрагалус, 10 бр. сушени годжи бе-
ри, небетшекер.

Начин на приготвяне: Сложете 
продуктите в 4 ч. ч. вода и ги ос-
тавете да врат 30 минути на слаб 
огън. Накрая добавете небетше-
кер на вкус.

Този чай подсилва първородна-
та енергия, стимулира образуване-
то на кръв, пази от алергии, заба-
вя стареенето и разкрасява. Хората 
на средна възраст е желателно да 

здРаве
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За да съхраните здравето и младостта, не е нужно да купувате скъпи 
лекарства и козметика. Достатъчно е да ги потърсите в „зелената 
аптека” на майката природа и да ги добавите към храните, които 
консумирате. Хинапът (китайска фурма, жожоба) е един от тези 
полезни продукти. Той е истински извор на витамини и полезни за 
организма вещества. Поради тази причина присъства във всеки 
китайски дом. Китайците казват, че ако всеки ден изяждате по три 
китайски фурми, ще съхраните младостта си завинаги.

пият от него по 3 пъти на седмица.
3. Хранително пюре

Продукти: 10 сушени хинапа, ня-
колко парчета джинджифил, 200 г 
тиква, сол или кафява захар.

Начин на приготвяне: Залейте с 
вода хинапа и джинджифила. След 
като заври, добавете нарязаната на 
кубчета тиква. Варете на бавен огън, 
докато се сгъсти. Накрая добавете 
сол или кафява захар по желание.

4. За подсилване на далака, 
кръвта и успокояване на нервите
Продукти: 1 кг пресни плодове 

хинап, 500 г мед.
Начин на приготвяне: Измийте 

хинапа и след като отделите кос-
тилките, го смачкайте на каша. 
Сварете го на слаб огън и преце-
дете сока. Добавете меда и варете, 
докато се сгъсти. Съхранявайте в 
бутилка. Приемайте по 15 мл два 
пъти на ден. При продължителна 
употреба може да ви помогне да 
се справите с безсънието.

5. За здрава и красива кожа
Продукти: 10 сушени хинапа,  

15 г китайски черни гъби, небет-
шекер.

Начин на приготвяне: Хинапът 
се накисва за 2 часа във вода, след 
което се отделят костилките. Сухи-
те китайски черни гъби се накис-
ват във вода, докато набъбнат, след 
което се измиват. Заедно с хинапа 
и небетшекера се оставят да врат 
около 1 час. От тази смес се приема 
сутрин и вечер след хранене. Под-
силва кръвта, полезна е при сър-
цебиене, безпокойство, малокръвие. 
Честата й консумация отстранява 
петната по кожата, помага в борба-
та с излишните килограми. Освен 
това помага при кашлица и запек.

Д

Комисията по здравеопазване: 
Медицинските услуги за децата  
са гарантирани

ържавната комисия по здравеопазване 
на Китай издаде насоки към местните 
здравни заведения за справяне с услуги-
те по диагностика и лечение на респира-
торни заболявания сред децата. 

В последно време броят на случаите 
на детски респираторни заболявания на някои мес-
та в страната се е увеличил. Държавната комисия 
по здравеопазване изисква болниците да гаранти-
рат с всички усилия медицинските услуги за децата.

Здравното ведомство също призова всички ме-
дицински заведения да предоставят услуги за диаг-
ностика и лечение чрез интернет, за да се избягва 

струпването на пациенти в болниците и да се на-
мали  разпространението на заразите.
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китай отблизо

рез август 1980 го-
дина, във връзка 
с прилагането на 
икономически ре-
форми и полити-
ката на „Отворе-

ни врати”, централното пра-
вителство на Китай обявява 
Шънджън като една от пър-
вите специални икономиче-
ски зони в страната. 

Така този град се превърна 
в лаборатория на китайската 
икономическа реформа, като 
там се изпробваха различни 
модели и практики и което се 
окажеше сполучливо, се въз-
приемаше и прилагаше във 
вътрешността на страната.

В Шънджън инвестираха 
всички провинции и там се 
изпращаше на работа цветът 
на китайската младеж. 

Така всяка провинция и ав-
тономен район на Китай имат 
там представителство, което 
служи не само за връзка и коор- 
диниране, но и за предаване 
на информация за развитие-
то на зоната.

Въпреки че първият Граж-
дански център за комплексно 
обслужване е открит в Шан-
хай през 1997 година, Шън-
джън създава свой, който пов-
дига концепцията за такава 
сграда на по-високо ниво, къ-
дето гражданите с едно отива-
не могат да си разрешат мно-
го задачи, или One stop service, 
както казват американците. 
Сега – поради огромната площ 
на Шанхай с население от поч-
ти 25 милиона – там вече са 
построени три такива.

Специалната икономиче-
ска зона Шънджън е образу-
вана от множество рибарски 
селца, обединени в 10 райо-
на. Затова в началото тя ня-
ма обособен градски център. 
Географски тя е разположе-
на по дължина от югозапад 
на североизток, като централ- 
ният булевард „Шънън“, кой-
то я пресича, е дълъг 25,6 км 
и продължава да се удължава, 
а ширината му е между 135 и 
350 метра. Зоната е проекти-
рана и построена така, че да 
обгражда Специалната адми-
нистративна зона Хонконг, с 
идеята в бъдеще тези две зо-
ни да се слеят. 

В Китай се мисли и плани-
ра поне с 50 – 80 години напред, 
и то не само по отношение на 

П

Шънджън – лаборатория на 
китайската икономическа реформа

градоустройството. За това се 
изискват много информация, 
аналитични способности и въ-
ображение. Например висши-
те ръководни кадри на ККП 
и на правителството на КНР 
започват да се наблюдават и 
готвят 10 години преди тяхно-
то евентуално избиране и на-
значаване. За това отговаря 
Организационният отдел на 
ККП. Така се изграждат ли-
дери, държавници и се създа-
ва приемственост. Или както 
казват англичаните: „Ако не 
успееш да планираш навреме, 
после ще се наложи да плани-
раш неуспяването си”. 

С развиването на различ-
ните райони, те заедно се обо-
собяват в град Шънджън. Та-
ка ще го наричам в статията 
по-нататък. Според мен имен-
но фактът, че се създава нов 
град и едва ли не се започва 
от началото, е създал условия 
за прилагане на нови концеп-
ции и създаване на модерни 

Нещо подобно направиха в 
Инчуан. За този град ще раз-
кажа по-долу.

Първият от районите за 
развитие на Шънджън бе-
ше Лоху, а в Шекоу създадо-
ха условия за концентрира-
не на чужденци, живеещи в 
Шънджън. В Лоху е най-ста-
рото КПП между Шънджън 
и Хонконг, а при Шъкоу има 
пристанище и връзка по море 
между двата града. След това 
започват да се развива район 
Футиен, съседен на Лоху, кой-
то се обособява не само като 
географски център, но адми-
нистративен, бизнес, финан-
сов и културен. Именно там 
построяват за 5 години Граж-
данския център за комплекс-
ни услуги на жителите. Той 
е едновременно улеснение за 
тях и представителното лице 
на Шънджън. 

Освен това там всяка събо-
та и неделя, на национални и 
народни празници се провеж-
дат различни културни, музи-
кални и развлекателни меро-
приятия.

На разстояние от една до 
три станции на метрото в ра-
диус около него са разположе-
ни Международният изложбен 
център, Централният бизнес и 
финансов район (CBD), с ед-
ни от най-високите небостър-
гачи в страната, молове, град-
ската библиотека, живопис- 

ният парк Лиенхуа Шан, Дво- 
рецът на младежта, множе-
ство петзвездни хотели, ми-
крорайон с увеселителни за-
ведения, барове и ресторан-
ти, където са представени ос-
вен различните клонове на ки-
тайската кухня и много от све-
товните. В близост се намира 
една от централните спирки 
на метрото, където има спе-
циална експресна линия към 
летището на Шънджън, гара-
та на високоскоростния влак, 
свързващ града с другите гра-
дове от вътрешността на Ки-
тай, едно от КПП-тата за Хон-
конг, подземна алея по про-
дължението на три метрос-
танции с множество ресторан-
ти, магазини, детски и спорт-
ни площадки, която е инвес-
тиция на фирма от Тайван.

Комплексът от сгради на 
Гражданския център за услуги 
е проектиран от нюйоркската 
фирма за архитектурен дизайн 
„Лий/Тимчула“ и е открит 
през 2004 година. Заема площ 
от 910 000 кв. м, като застро-
ената площ е 210 000 кв. м.  
Има 12 надземни и един под-
земен етаж, като от седмия до 
12-ия етаж се помества град-
ският архив. Инвестицията е 
за 2 милиарда и 300 мили-
она юана. 

Живко СПАСоВ,
специално  
за в. „Китай днес“

стандарти. Шънджън е едва 
на 43 години. Имах щастие-
то до присъствам на празнен-
ствата по случай 40 годишни-
ната от основаването на гра-
да през 2020 година. Дори КО-
ВИД пандемията не можа да 
попречи на впечатляващото 
светлинно и музикално шоу. 
Имаше също изпълнение на 
различни фигури и надписи 
с помощта на 2000 дрона във 
въздуха. Въпреки трудната си-
туация, хората бяха излезли 
де се насладят на различни-
те изпълнения и да споделят 
духа на гордост и ентусиазъм.

Такова централно и мащаб-
но градско планиране не мо-
же да се приложи при хилядо-
летни градове заради много-
то старинни сгради, паметни-
ци, археологически и културни 
обекти. Но когато има подхо-
дящи условия може да се по-
строи един нов град, долепен 
до стария. А старата част може 
да се реставрира и подържа. 

Шънджън CIVIC CENTER, гледан от парка лиенхуа Шан. В далечината се вижда Хонконг. отдясно е Ping’an International Financial 
Center, висок 599 метра. Това е най-високата сграда в Шънджън и втората по височина в Китай 

„Шънън булевард“ в района Футиен

Авторът пред полицейски джип в Шънджън, който е китайско 
производство и е част от охраната на CIVIC CENTER

(Продължение в следващия 
брой)
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Каране на ски, потапяне в горещи 
минерални извори, любуване на красотата 
на замръзналите клончета на дърветата, 
съпреживяване в местните особености на 
културните дейности... Тази година в някои 
северни региони на Китай заваля сняг по-рано 
от очакваното, затова и бе дадено началото 
на зимните дейности за туристи. В няколко 
северни града се проведе празник на леда и 
снега. Така успешно се съчетаха ресурсите на 
зимата с другите индустрии.

туРизъм

град Дзилин, про- 
винция Дзилин, 
бе открит Меж-
дународен фести-
вал на леда, сне-
га и замръзна-

лите клончета на дървета-
та. През последните години 
градът непрекъснато разви-
ва своите зимни дейности 
и създава собствен бранд 
на „Родина на замръзнали-
те клончета и рай за кара-
не на ски“.

Тази година град Дзи-
лин активно използва ино-
вации за зимния туризъм. 
Възползвайки се от богати-
те естествени ресурси, тури-
стите могат да се любуват 
на красивия пейзаж на зам-
ръзналите дръвчета, снеж-
ните скулптури и ледени-
те фенери, както и да си 
почиват в горещи извори. 
Освен това градът се въз-
ползва и от богатите мест-
ни обичай. През зимата тук 
се лови риба и се празнува 

блечени в тради-
ционни костюми 
на етническите 
групи ли и мяо, 
които предста-
вят специални-

те характеристики на тех-
ните села, местните жите-
ли се превръщат в профе-
сионални модели по мод-
ния подиум в парка. 

Със залеза на слънцето 
започва модното шоу в то-
ва китно село в подножие-
то на планината Уджи. През 
последните два месеца та-
кова модно дефиле набира 
популярност в местните се-
ла, демонстрирайки уникал-
ната красота на местните 
обичаи.

За разлика от високите 
стандарти на модните по-
диуми по света, на подиума 
тук много от моделите са 
обикновени местни жители. 

От 70-годишна баба до 
деца под 5-годишна въз-
раст – мъже, жени и деца 
от всички възрасти вземат 
участие заедно в събитието. 

В

О

Пролетният фестивал. В 
града ще се проведат и зим-
ни спортни състезания, за 
да се привлекат любители-
те на зимните спортове. По-
четно място се отдава и на 
културните мероприятия – 
организират се опери, кон-
церти, празник на хумора 
и забавата.

В град Харбин, провин-
ция Хъйлундзян, също беше 
дадено началото на зимния 
сезон 2023 – 2024. Тази година  
темата му е „Среща в Хар-
бин, топъл свят“. В града 
ще се проведат 9-ите азиат- 
ски зимни игри през 2025 г.,  
затова той използва този 
шанс, за да развие нов мо-
дел на зимния си туризъм.

През зимата тук се пре-
доставят 10 услуги за неве-
роятни зимни преживява-
ния. Сред тях са летене със 
самолет над града, каране 
на ски, опознаване на гра-
да със собствен транспорт… 
Предвидени са няколко 

Красотата в подножието на планината Уджи

и 14-ите зимни игри на Ки- 
тай. Затова в автономния  
район са оформени 25 мар- 
шрута за зимни пътешест-
вия, които съчетават еле-
менти на история, каране 
на автомобили, народни 
обичаи, почивки и др. Съ-
що се включват и култур-
ни елементи като Панаир 
на нематериално културно 
наследство, изложба на тра-
диционната култура и други.

„Не само обогатихме 
формите на туристически 
дейности, но и съчетахме 
различни индустрии, за да 
увеличим видовете и коли-
чеството на зимните кул-
турни туристически дейнос-
ти“, каза отговорникът от 
Отдела за култура и тури-
зъм на автономния район 
Вътрешна Монголия. Той 
добави, че тази година са 
подготвени 145 зимни дей-
ности, което е увеличение 
с 20% в сравнение с мина-
лата година.

маршрута – каране на ски 
по народен обичай, турове 
на родители и деца за обу-
чение и изследване на зима-
та, за шофиране със собст-
вени коли през „китайското 
снежно село“ Ябули.

Освен зимните спортове, 
важна част от зимния ту-
ризъм са и местните оби-
чаи, кухня, културни и ту-
ристически мероприятия. В 
град Харбин ще се проведат 
Празникът за събиране на 
ледове, Празникът на дели-
катесите и изложба на не-
материални културни цен-
ности. В концертната зала и 
големия театър на града ще 
се изпълнят балетът „Зимни 
мечти“, леденото шоу „Сре-
ща с Харбин“ и други про-
грами със зимна тематика.

„Хората участват в зим-
ния туризъм, за да се от-
пуснат. Много от тях ха-
ресват да се впускат в раз-
лични дейности и да се на-
слаждават на ваканцията 

си. Тази година повече се-
верни градове съчетават ту-
ризма с другите индустрии 
и предлагат обогатени пре-
живявания за млади турис-
ти, което е много привлека-
телно“, споделя генералният  
дизайнер на Китайския ин-
ститут за изследване на ту-
ризма Ма Илян.

Освен в Североизточен 
Китай богати ресурси за ус-
пешен зимен туризъм има 
и в Автономен район Въ-
трешна Монголия.

През зимата тук ще се 
проведат редица културни 
и туристически дейности 
като 20-ия зимен Надам – 
монголски национален фес-
тивал на реколтата, 21-вия 
международен фестивал на 
леда и снега, който се орга-
низира от Китай и Русия в 
пограничния град Манджу-
рия. Ще има и много други 
забавления.

Във Вътрешна Монголия 
през 2024 г. ще се проведат 

страницата подготви  
Красимира иваНова

Невероятната атмосфера, 
която ентусиазираната пуб-
лика създава, прави всич-
ко още по-магично и спе-
циално.

„През последните годи-
ни се ангажирахме да на-
сърчаваме наследяването и 
развитието на културата на 

етносите ли и мяо. Надява-
ме се, че чрез модни ревюта 
можем да привлечем вни-
манието на повече хората 
към етническата култура.“ 
Това казва представител на 
местните власти в селото. 

Такова събитие има за 
цел да вдъхнови хората да 

разпознаят традиционната 
култура и в същото време 
да насърчи развитието на 
местните културни индус-
трии и туризъм.

„Гледах всяко „селско 
шоу“ тази година“, каза г-н 
Хуан, турист от провинция 
Гуандун, който се занимава 

с моден дизайн. Той и при-
ятелите му специално орга-
низират пътуването си към 
планината Уджи, за да съв-
падне с дните на модното 
шоу. Според статистиката 
повече от 40 000 души са 
гледали шоуто на място. Ос-
вен това онлайн предаване-
то на живо на модното тър-
жество е получило повече 
от 580 000 гледания, а раз-
лични клипове от него съ-
бират повече от 1,9 мили-
она харесвания.

На мястото на модно-
то дефиле в подножието 
на планината Уджъ мест-
ните жители ходят по мод-
ния подиум с увереност и 
разказват историята на тех-
ните села по уникален и зе-
мен начин. 

Тяхната местна култура, 
история и характер пред-
ставят пред Китай и целия 
свят красотата на родното 
им място и изразяват лю-
бовта им към тях.

В Северен Китай 
обогатяват 
зимните дейности 
за туристи
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

акто съобщава 
агенция Синхуа 
от Пекин, град 
Чънду, столицата 
на югозападната 
китайска провин-

ция Съчуан, ще бъде дома-
кин на Световното първен-
ство по спортна гимнасти-
ка през 2027 г.

Заседание на изпълни-
телния комитет на Меж-
дународната федерация по 
гимнастика (FIG) се прове-
де в Дака, Бангладеш, от 22 
до 23 ноември, където бе по-
лучена и офертата за дома-
кинство на 55-ото световно 
първенство от Китайската 
асоциация по гимнастика. 

По-късно в официално 
писмо генералният секре-
тар на FIG Никола Буом-
пане обяви, че Изпълнител-
ният комитет е решил чрез 
електронно гласуване да оп-
редели адреса на следващия 
шампионат – град Чънду, 
Китай.

Международното състе-
зание ще се проведе от 28 
септември до 6 октомври 
2027 г. 

Така Чънду ще стане 
третият китайски град, кой- 
то ще бъде домакин на 
Световното първенство по 
спортна гимнастика на FIG 
след Тиендзин през 1999 г. 
и Нанин през 2014 г. 

К

Чънду ще бъде домакин на Световното 
първенство по спортна гимнастика 2027 г.

ентърът „Биг Еър 
Шоуган“ (Big Air  
Shougang) и то-
зи сезон е ожи- 
вен и привлича 
скиори и сноу- 

бордисти. Състезателите по 
зимни спортове тренират 
в „Биг Еър Шоуган“, кой-
то беше мястото за големи 
състезания по сноуборд и 
ски фри стайл на Зимните 
олимпийски игри в Пекин 
2022 година.

Паркът „Шоуган“ в ра-
йона Шидзиншан в Пекин 
бе домакин на Световна-
та купа по сноуборд и ски 
биг еър на FIS от 30 ноем- 
ври до 2 декември, тъй като 
това емблематичното място 
за биг еър има прекрасни 
условия за атлетите. В съ-
битието участваха 166 спор-
тисти от 24 държави и ре-
гиони, сред които бе и ки-
тайският олимпийски шам-
пион по биг еър Су Имин. 

Тийнейджърът стигна 
до олимпийската титла в 
дисциплината с резултат 
182.50 за втория си медал 

тборът на Ки-
тай спечели два 
последователни 
мача, за да за-
стане начело в 
Група 1 с пер-

фектен резултат сред осем-
те отбора, които се прид-
вижват към втория етап на 
Световната купа за смесени 
отбори от Международната 
федерация по тенис на ма-
са (ITTF), съобщи агенция 
Синхуа от Чънду, където се 
проведе поредният етап от 

световното първенство. 
Съгласно формата инди-

видуалните игри продължа-
ват три мача с резултат 3-0 
или 2-1. Отборните мачове 
се играят до резултат, при 
който първият отбор, натру-
пал осем игри, печели.

След победа с 8-0 над 
Швеция домакинът на тур-
нира Китай продължи въз-
хода си, като победи срещу 
отбора на Хонконг с 8-0.

Ц

О

Олимпийският център в Пекин  
„Биг Еър Шоуган“ отново е оживен

Китайският отбор пак води в битката  
за Световната купа на ITTF за смесени отбори 

на игрите, след като остана 
със среброто в слоупстай-
ла. Су взе убедително зла-
тото пред норвежеца Монс 
Ройсланд, със 171.75, дока-
то канадецът Макс Парът 
– шампионът от слоупстай-
ла, се задоволи с бронза със 
170.25.

Су има участия в едва 
шест състезания от Све-
товната купа, но вече се 
превърна в първия златен 
олимпийски медалист в 
сноуборда в историята на 
Китай. Той е бивш детски 
актьор, но на осемгодишна 
възраст решава да се отдаде 

напълно на сноубординга.
В допълнение към спорт-

ното състезание, в парка 
„Шоуган“ се проведоха му-
зикални концерти и модни 
изложения, кулинарни из-
кушения и забавления. Там 
се състоя и изложба на ски 
оборудване.

Китайката Циу Циюен спечели златен медал на успоредка 
на Световното първенство по спортна гимнастика  
в Антверпен, Белгия, 7 октомври 2023 г.
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Снимка Синхуа

Китай представи „Тиенхъ 
Син‘и“ – суперкомпютър  
от ново поколение

С
уперкомпютър-
ната система от 
ново поколение 
„Тиенхъ Син‘и“ 
беше представе-
на официално в 

сряда в южния китайски 
мегаполис Гуанджоу. Сис-
темата ще подкрепи науч-
ноизследователската рабо-
та в много сфери чрез по-
вишаване на изчислителна-
та мощност и съхранение-
то на данни.

Суперкомпютърът е раз-
работка на Националния 
център за суперкомпютри 
в Гуанджоу и вече показ-
ва по-добри резултати от 
най-добрата подобна конфи-
гурация до сега – система-
та „Тиенхъ-2“. Системата ще 
отговори на нарастващите 

изчислителни изисквания 
в областта на високопро-
изводителните изчисления, 

обучението на големи моде-
ли на изкуствен интелект и 
анализа на големи данни.

Снимка Синхуа

Гигантски снежен човек в Харбин
Първият за тази зима гигантски снежен човек в Харбин, който е с височина цели 20 метра, 
е почти завършен. Той дори е нахлупил червена вълнена шапка, която да го пази от зимните 
температури на Североизточен Китай. С

ветовната мете-
орологична ор-
ганизация пуб-
ликува доклада 
си „Глобалният  
климат 2011 – 

2020: Десетилетие на ус-
корени климатични про-
мени“. В него се посочва, 
че това десетилетие е било 
най-горещото в историята.

От Службата на Евро-
пейския съюз за климатич-
ни промени „Коперник“ 
обявиха, че ноември  тази 
година е бил най-горещият  
месец, регистриран досега 
в историята. 

Средната повърхностна 

температура за месеца е 
била 14,22 градуса по Цел-
зий, което е с 0,85 градуса 
повече от средната темпе-
ратура за месеците ноем-
ври от 1991 до 2020 г. 

Не само това, но и сред-
ната температура от януа-
ри до ноември тази годи-
на също достига нов връх 
– с 0,13 градуса по-висок от 
предишната рекордна сред-
на температура за същия 
период през 2016 г. 

В съобщението се казва 
още, че се очаква 2023 г.  
като цяло също да бъде 
най-горещата година в ис-
торията.

Фестивал на светлината озари  
нощното небе в Пекин
Гостите на пекинския Олимпийски парк бяха изненадани от 
красиво светлинно шоу, което бе част от Интернационалния 
светлинен фестивал в столичния район чаоян 2023, съобщи 
CGTN. цветните илюминации и светлинното шоу озаряваха 
вечерното зимно небе основно в Олимпийския парк, но 
имаше и най-различни дейности на други места в Пекин.

Снимка Синхуа

„Ритмично и 
ярко мастило“
Така наречената 
изложба отбелязва 
калиграфията на 
художник лиу 
Хайсу, който е 
един от най-
изтъкнатите творци 
на Китай от 20-и 
век, и се радва на 
висока почит за 
това, че свързва 
естетическите и 
културни духове 
както на Изтока, 
така и на запада.

за 1 месец 4 лв.

за 3 месеца 12 лв.

за 6 месеца 24 лв.

за 12 месеца 48 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. „Г. Раковски“ 99 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2024 г.
Каталожен № 381

Най-горещото 
десетилетие в 
историята


